
البته آمار 
طلاق عاطفی 

بسیار بیشتر 
از طلاق های 

رسمی 
است؛ زیرا 

خانواده ها با 
وجود همه 
مشکلات، 
تمایلی به 

جدایی 
رسمی ندارند. 

برخی هم به 
خاطر داشتن 

بچه طلاق 
نمی گیرند

مطالبات دانشجویی

غزل رضایی ثانی
خبرنگار

 رفت و آمدهای بی دغدغه!
دغدغه دانشجو

یکی از مشکلات دانشجویان، نبود سرویس رفت وآمد 
از  و  دانشگاه  بــه  خوابگاه  مسیر  از  ــردد  ت سختی  و 
دانشگاه به خانه یا خوابگاه است. با توجه به اهمیت 
تأمین امنیت دانشجویان، این موضوع از مطالبات 
اصلی دانشجویان دانشگاه الزهراست که حتی برای 
آن یک کارزار هم راه انداخته اند. فائزه شجاعی نیا، 
دانشجوی مقطع دکتری، گرایش تاریخ ایــران بعد 
از اسلام و دبیر سابق شورای صنفی-رفاهی دانشگاه 
ــران« دربــاره لزوم در  الزهرا)س( در گفت و گو با »ای
نظر گرفتن سرویس رفــت و آمــد بــرای دانشجویان 
در مسیرهای خوابگاه تا دانشگاه می گوید:»علاوه 
بر بحث امنیت دانشجویان در محیط های اطراف 
ح کرده  خوابگاه و دانشگاه که قبلاً دانشجویان مطر
بودند، ما مطالبات متعدد دیگری هم داریم. مثلاً با 
اینکه خوابگاه دانشجویی در داخل دانشگاه قرار دارد 
اما برای عبور و مرور دانشجویان سرویس حمل و نقل 
عمومی در نظر گرفته نشده و این باعث مشکلات 
زیادی برای دانشجویان بویژه دانشجویان بومی تهران 
شده است، حتی تعدادی از دانشجویان به همین 

دلیل از تحصیل خود انصراف داده اند.«
این دانشجوی دانشگاه الزهرا در ادامه می گوید:»تنها 
تاکسی های  دانــشــجــویــان،  حمل و نقل  ســرویــس 
ــگ از مسیر در شمالی دانــشــگــاه بــه میدان  زرد رنـ
ونک است که متأسفانه تعداد این تاکسی ها زیاد 
نیست. مسیر دیگر هم با فاصله ۲۰ دقیقه پیاده روی 
از دانشگاه به ایستگاه اتوبوس های خط ویــژه پل 
مدیریت است که متأسفانه این ایستگاه نیز اغلب 
شلوغ و تعداد آن برای ساعت های تعطیلی کلاس 

دانشجویان کم است.«
شجاعی نیا با تأکید بر اهمیت رفت وآمد دانشجویان 
ــن مــوضــوع،  ــاره مــی کــنــد:»بــرای رسیدگی بــه ای اشـ
شــورای صنفی سابق چندین نامه برای شهرداری، 
سازمان  حتی  و  تاکسیرانی  و  اتوبوسرانی  سازمان 
امور دانشجویان و وزارت علوم نوشته ولی تاکنون 
اقدام جدی انجام نشده است. آخرین اقدامی که 
انجام دادیم ایجاد کارزاری برای درخواست سرویس 
وزیر  سیمایی صراف،  حسین  دکتر  از  دانشجویی 
علوم و شهردار تهران است که با بیش از ۲ هزار امضا 

توسط دانشجویان مورد استقبال قرار گرفت.«
این دانشجو در ادامــه می گوید:»گویا اخیراً مشاور 
رئیس دانشگاه مشغول رایزنی با اداره تاکسیرانی برای 
برقراری ون به جای تاکسی و افزودن مسیر دانشگاه 
تا متروی حقانی هستند که امیدواریم این موضوع 
عملی شود. مهم ترین مشکل دانشجویان الزهرا)س( 
نداشتن سرویس است که با اختصاص دو دستگاه 
به راحتی حل  ایــن مشکل  به دانشگاه،  اتــوبــوس 
می شود. مسیر های اطراف دانشگاه در ساعات شب 
تاریک و خطرناک می شود و وجود این سرویس ها 

تا حد زیادی امنیت دانشجویان را تأمین می کند.«
ــه دانشجویان  ب ــه رســیــدگــی بیشتر  ب ــا اشـــاره  ب او 
خوابگاهی نیز می گوید:»مسأله مهم دیگری که باید 
خوابگاهی  دانشجویان  وضعیت  شود  توجه  آن  به 
از  دوری  علت  بــه  خوابگاهی  دانشجویان  اســت. 
خانواده و شرایط روانی متفاوت به توجه بیشتری نیاز 
دارند و باید تغذیه مناسب و محیط سالم خوابگاهی 
داشته باشند. متأسفانه مسأله تغذیه پیچیده است، 
اگر این مشکل حل شود دانشجویان ذهنشان درگیر 
این مسائل نمی شود و تمام تلاش شان را برای ارتقای 
که  دانشجویی  چون  می دهند،  انجام  خود  علمی 
به دلیل کیفیت پایین غذای سلف مجبور می شود 
در خوابگاه با امکانات کم و اجاق گازهای محدود 
ساعت ها به آشپزی بپردازد، قطعاً فرصتی برای درس 

خواندش باقی نمی ماند.«
دانشگاه الزهرا)س( دانشگاه ویژه زنان، سال 1343 
در ده ونک تهران تأسیس شد. در آن هنگام با ۹۰ 
دانشجو و با نام »مدرسه عالی دختران« فعالیت 
خود را آغاز کرد سپس در سال تحصیلی ۵۵ -13۵4 
از  و  به دانشگاه شد  مدرسه عالی دختران تبدیل 
دانشکده:   4 از  مجموعه ای  قالب  13۵۶در  ســال 
علوم پایه، ادبیات و علوم انسانی، علوم مدیریت و 
اقتصاد و هنر درآمد. پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
با همین ترکیب، با نام مطهر الزهرا »س« فعالیت 

خود را ادامه داد.
ــور به  ــزبـ ــکـــده مـ 13۶۵ چـــهـــار دانـــشـ در ســــال 
ــه، عــلــوم اجــتــمــاعــی و  ــای ــای: عــلــوم پ ــده ه ــک ــش دان
اقتصادی، ادبیات و هنر تغییر یافت. در سال 13۷3 
دانشکده های: علوم تربیتی و روانشناسی، تربیت 
بدنی و فنی مهندسی به صــورت مجزا موجودیت 
یافتند و در سال 13۸۰ نیز دانشکده الهیات و ادبیات 
با دریافت موافقت اصولی وزارتخانه، به دو دانشکده 
این  با  شدند.  تبدیل  الهیات  دانشکده  و  ادبیات 

احتساب تعداد دانشکده ها به ۸ مورد تغییر کرد.
پایه  علوم  دانشکده  تفکیک  بــا  و   13۹3 ســال  در 
ــی، علوم  ــاض دانــشــگــاه بــه ســه دانــشــکــده عــلــوم ری
 1۰ به  دانشکده ها  تعداد  شیمی  و  فیزیک  زیستی، 
مورد افزایش یافت. دانشگاه الزهرا)س( با وسعتی 
معادل 14 هکتار، افزون بر فضای فیزیکی دانشکده 
و  سایت ها  آزمایشگاه ها،  دارای  پژوهشکده ها،  و 

کارگاه های تخصصی و آمفی تئاتر است.

اجتماعی14
سه شنبه  ۱6 اردیبهشت ۱۴۰۴  شماره 8732

نامش طلاق عاطفی است، یعنی دیگر 
به همدیگر مهـــر و عطوفتـــی ندارند، 
ولی بسته به شرایطی که دارند زیر یک 
ســـقف با هم زندگی می کننـــد. البته 
زندگی به ظاهر آرام بود و از خشـــونت 
خبری نبود. برای همین درک قتل به 
دلیل طلاق عاطفی خیلی سخت بود 
و هیچ کس فکـــرش را هـــم نمی کرد 
که روزی طلاق عاطفـــی چنین حادثه 
تلخی را رقم بزنـــد. تا قبـــل از 1۹ آبان 
14۰3، کمتـــر کســـی تصـــور می  کـــرد 
که این ســـبک جدایـــی، شـــوهری را 
در نهایـــت بـــه قاتلی بی رحـــم تبدیل 
کند کـــه بتواند جـــان زن بی گناهش 
را به بدترین شـــکل بگیـــرد. مرحومه 
منصـــوره قدیری خبرنـــگار ایرنا، صبح 
یک روز ســـرد پاییزی، قربانی ســـردی 
طلاق عاطفی شـــد و با ضربات دمبل 
و چاقوی همســـرش جان سپرد. حالا 
با صـــدور حکم قصاص، چوبـــه دار در 
انتظار شوهر ســـنگدلی است که هنوز 
از شعله های خشم و کینه به خاطر 1۵ 
سال جدایی خاموش می سوزد. مردی 
که در دادگاه فریاد مـــی زد: »اگر ۲۰۰ بار 
دیگر هم همســـرم را می کشتم، راضی 
بـــودم و از لحظه ای کـــه مرتکب قتل 
شـــدم، هیچ گاه پشـــیمانی به سراغم 
نیامد، چـــون ادامه ایـــن زندگی برایم 
شرم بیشتری داشت. ما 1۵ سال از 1۸ 
سال زندگی مشترک مان را قهر بودیم؛ 
حتی یک کلمه با هم حرف نمی زدیم! 
در ۵ ســـال آخر زندگی مان بیشـــتر از 
هر زمـــان دیگـــری احســـاس تنهایی 
می کردم، آن قدر که سراغ مواد مخدر 
رفتم.« اینها حرف های همســـر قاتلی 
اســـت که روزگاری وکیل بوده اســـت؛ 
اما ناگهان با قتل هولناک همســـرش 
همه را شوکه کرد. حالا به گفته مجید 
اســـدی؛ وکیل خانواده قدیری، متهم 
به دلیل ارتکاب قتـــل عمد به قصاص 
نفس و به دلیل صدمـــات غیرمؤثر در 
قتل به پرداخت دیه محکوم شده و با 
تأیید حکم دیوان عالی کشور خانواده 
قدیری باید ۸۰۰ میلیون؛ تفاضل دیه را 

روز گذشته 
سازمان ثبت 

احوال از ثبت 
979 هزار و 
923 واقعه 

ولادت در 
کشور طی 

سال ۱۴۰3 
خبر داد 

یعنی میزان 
تولدها به زیر 

یک میلیون 
رسیده و زنگ 
خطر نواخته 

شده است

ولادت در ایران به زیـــر یک میلیون 
نفـــر )در ســـال( رســـید. وضعیـــت 
خ  نـــر و  کشـــور  جمعیـــت  فعلـــی 
بـــاروری و نزدیـــک شـــدن لحظه به 
لحظه به ســـونامی ســـالمندی حالا 
مدت هاســـت که بـــه یـــک نگرانی 
اصلی برای مســـئولان تبدیل شـــده 
اســـت. انگار هر دقیقه با هر تولدی 
که انجـــام نمی شـــود یک قـــدم به 
ســـالمندی نزدیک تر می شویم برای 
خ زاد  همین نگرانی جدی درباره نر

و ولد در کشور وجود دارد.
چنـــدی پیـــش علیرضـــا رئیســـی، 
معاون وزیر بهداشـــت به رســـانه ها 

خ بـــاروری یک  گفته بـــود: »اگـــر نر
اســـتان به کمتـــر از 1.3 برســـد، آن 
اســـتان بـــه »چـــاه جمعیتـــی« وارد 
می شـــود.« چاهـــی که اگـــر وارد آن 
شـــویم، خـــروج از آن بـــه راحتـــی 
نخواهـــد بـــود. بنـــا بـــه گفته هـــای 
رئیســـی حالا اســـتان های گیلان، 
مازندران و البرز در چـــاه جمعیتی 
برخـــی  جمعیـــت  دارنـــد.  قـــرار 
اســـتان  های کشـــور مانند فارس و 
زنجان نیز تثبیت شـــده اســـت. روز 
گذشته سازمان ثبت احوال از ثبت 
۹۷۹ هـــزار و ۹۲3 واقعـــه ولادت در 
کشور طی سال 14۰3 خبر داد یعنی 
شـــمار تولدها به زیر یـــک میلیون 
رســـیده و زنگ خطر نواخته شـــده 
است. هر چند علاقه به فرزندآوری 
یکی از پدیده هایی است که ارتباط 
بســـیار نزدیک بـــا ســـبک زندگی و 
فرهنـــگ دارد، اما بعـــد از تصویب و 
اجرای قانون حمایـــت از خانواده و 

جوانی جمعیت و بـــا در نظر گرفتن 
ردیف بودجه های اجرایی مختلف، 
به نظر می رســـد این قانون می تواند 
در توقف روند شیب رشد جمعیت 
نقشـــی اساســـی بـــازی کنـــد، امـــا 
آمارهای ثبت شـــده از میـــزان تولد 
در سال 14۰3 اندکی این موضوع را 

با چالش مواجه می کند.
14۰۲ یـــک  خ ولادت در ســـال  نـــر
میلیون و ۵۷ هزار و ۹4۸، در سال 
14۰1 یک میلیـــون و ۷۵ هزار و 3۸1 
تولد و در ســـال 14۰۰ یـــک میلیون 
و 11۶ هـــزار و ۲11 تولد بوده اســـت. 
بررسی این آمار نشـــان می دهد که 
نرخ تولد در سال 14۰3 کاهش یافته 
و به زیـــر یـــک میلیون نفر رســـیده 

است.
دکتـــر شـــهلا کاظمی پـــور، جمعیت 
شـــناس در گفت و گـــو بـــا »ایـــران« 
با اشـــاره بـــه اینکه کاهـــش تولدها 
قابل انتظار بوده اســـت، می گوید: 

»مهم ترین دلیل این است که تعداد 
زنانـــی که در ســـن باروری هســـتند 
و ازدواج کرده انـــد در حـــال کاهش 
اســـت.« به اعتقـــاد ایـــن جمعیت 
شناس از اوایل دهه ۷۰ که بارداری 
کـــم شـــده جمعیـــت متولدیـــن در 
کشـــورمان به مرور در حال کاهش 
اســـت.وی می گوید:»اگر نگاهی به 
آمار ازدواج بیندازید می بینید میزان 
ازدواج ها کاهش پیدا کرده اســـت. 
بسیاری معتقدند این کاهش ناشی 
از عـــدم تمایل اســـت ولی بـــه نظر 
من این کاهش ســـاختاری اســـت. 
در اصـــل دخترها یا پســـرها ازدواج 
می کنند ولی چـــون تعداد جمعیت 
در معرض ازدواج کاهش پیدا کرده 
است، افرادی که در سال های اخیر 
ازدواج کرده اند هم به سمت باروری 
می روند و در نتیجه حتی اگر میزان 
باروری ثابت بماند، تعداد متولدین 

کاهش خواهد یافت.«

خ تولد را بررسی می کند »ایران« آسیب کاهش نر

زنگ خطر جمعیتی؛ بلندتر از همیشهزنگ خطر جمعیتی؛ بلندتر از همیشه

این جمعیت شـــناس با بیان اینکه 
اگر سیاســـت های جوانـــی جمعیت 
اجـــرا نمی شـــد قطعـــاً شـــرایط این 
آمـــار وخیم تـــر بـــود بـــه »ایـــران« 
قانـــون  می گوید:»سیاســـت های 
جوانی جمعیت یکی دو سالی است 
که اجرا می شود و مؤثر هم بوده؛ به 
نظرم اگـــر همین سیاســـت ها نبود 
قطعاً آمار بدتـــر از ایـــن چیزی بود 
که امروز اعلام شـــده اســـت. البته 
همه این موارد مســـتلزم تحقیقاتی 
جامع اســـت که مـــا ببینیـــم چقدر 
از باروری ها در ســـال 14۰3 متأثر از 
ایـــن سیاســـت های تشـــویقی بوده 
است. اما با اینکه چنین تحقیقاتی 
هم انجام نشـــده به نظـــرم اگر این 
سیاســـت ها اعمال نمی شد شرایط 

بهتر از امروز نبود.«
کاظمی پـــور در مـــورد آســـیب های 
جامعـــه  بـــرای  موالیـــد  کاهـــش 
می گوید:»پیامـــد اصلـــی آن کاهش 
جوانـــی جمعیـــت اســـت، یعنی به 
ســـمت ســـالمندی می رویم. پیامد 
دوم آن کاهـــش ســـهم جمعیـــت 
فعال اســـت و پیامد بعدی افزایش 
ســـالمندان و بار تکفل و نیازهایی 

است که سالمندان دارند.«
ایـــن  از  رفـــت  بـــرون  بـــرای  امـــا 
مشـــکل بایـــد چـــه کار کنیـــم؟ این 
جمعیت شـــناس می گوید: »به جز 
سیاست های جوانی جمعیت که در 
حال حاضر در کشور اعمال می شود 
بـــرای مـــواردی که بـــه ســـالمندی 

مربـــوط اســـت بایـــد برنامه ریـــزی 
داشـــته باشـــیم تا بتوانیم جمعیت 
فعال مان را به بهره دهی برســـانیم. 
در حال حاضـــر در پنجره جمعیتی-

هـــر وقت جامعـــه ای هفتـــاد درصد 
جمعیت آن در بـــازه زمانی 1۵ تا ۶4 
سال باشـــد، اصطلاحاً آن کشور در 
فرصت پنجره جمعیتی قـــرار دارد- 
قـــرار گرفته ایم و نباید دســـت روی 
دســـت بگذاریم و بگوییـــم حالا ۲۰ 
ســـال دیگر فکری به حال جمعیت 
ســـالمندان خواهیم کرد. از همین 
امروز بایـــد به فکـــر قدرتمند کردن 
و توانمند شـــدن جمعیتی باشـــیم 
که در آینـــده قرار اســـت ســـالمند 
شـــوند.« ایـــن جمعیت شـــناس با 
بیـــان اینکه چـــه زمانـــی می توانیم 
امیدوار باشـــیم که از نظر جمعیتی 
به تعادل برســـیم می گویـــد: »همه 
چیز به سیاســـت هایی کـــه اعمال 
می شـــود بســـتگی دارد، متأســـفانه 
مســـأله کاهـــش موالید مســـأله ای 
جهانی است و بیشـــتر کشورها هم 
در سیاست های تشـــویقی افزایش 
جمعیت چندان موفـــق نبوده اند، 
به هر حال برنامه هایی در کشورمان 
در حال اجراســـت و بایـــد امیدوار 
باشـــیم بـــا تقویـــت زیـــر بناهـــای 
اقتصـــادی، اجتماعـــی و فرهنگی، 
بتوانیم امنیت را در تمام زمینه های 
ذکر شـــده فراهم کنیم و گرنه بعید 
است که همه این برنامه ها به نتایج 

مطلوبی برسد.«

گزارش

سمیه افشین فر
خبرنگار

گزارش

راضیه خوئینی
خبرنگار

پرداخت کند تا حکم اجرا شود.
نکته مهم این ماجـــرای تکان دهنده، 
پیامدهای ناخوشـــایند طلاق عاطفی 
اســـت. شـــاید هم باید آن را هشداری 
جـــدی بـــرای زوج هایی دانســـت که 
ترجیح می دهند به بهانه های گوناگون 
به جای حـــل اختلافات یـــا درنهایت 
جدایی رســـمی از هم، زیر یک سقف 
زندگـــی کنند؛ ولـــی بـــدون هیچ نوع 

رابطه عاطفی.
این قاتـــل در دادگاه اعتـــراف کرد که 
قصد داشته پس از کشتن همسرش، 
پسر 1۵ ساله شان را هم به قتل برساند 
و در نهایـــت بـــه زندگـــی خـــود پایان 
دهد. امـــا در لحظات آخر، از کشـــتن 
پسرش منصرف می شود. فرزندی که 
به احتمـــال زیاد منصـــوره، قربانی این 
فاجعه، به خاطر حـــس مادرانه اش و 
فقط به خاطر پســـرش، به این زندگی 

زناشویی بی روح ادامه داده بود.
 ایـــن جنایـــت، ســـؤالات زیـــادی را در 
اذهان جامعـــه ایجاد کرده اســـت. از 

جمله اینکه؛ آیـــا بهتر نبـــود این زوج 
همان ســـال های اول زندگی، مشکل 
را حل می کردند و 1۵ ســـال خود را به 
یکدیگر تحمیـــل نمی کردنـــد؟ آیا این 
هشـــداری بـــه زوج هایی نیســـت که 
درحال حاضر شـــرایطی مشابه تجربه 

می کنند؟
مریم رامشـــت، روانشـــناس و مشاور 
خانواده، آمار طلاق عاطفی را بســـیار 
بیشـــتر از طلاق های رسمی می داند و 
می گوید: »در بسیاری از کلانشهرها از 
هر ســـه مورد ازدواج، یـــک زوج طلاق 
رســـمی و یـــک زوج طـــلاق عاطفـــی 
می گیرنـــد. البته آمار طـــلاق عاطفی 
بســـیار بیشـــتر از طلاق های رســـمی 
اســـت؛ زیرا خانواده ها بـــا وجود همه 
مشـــکلات، تمایلی به جدایی رســـمی 
ندارند. برخی هم به خاطر داشتن بچه 

طلاق نمی گیرند.«
دکتر رامشت، آسیب های وحشتناکی 
که طـــلاق عاطفی بـــه کل اعضای این 
خانـــواده رســـانده و چند خانـــواده را 

عزادار کـــرده، یادآورمی شـــود و درباره 
ایـــن قهـــر 1۵ ســـاله می گویـــد: »قهر 
بزرگ ترین خشـــم پنهان است؛ آنقدر 
که کارشناســـان می گویند اگر به کسی 
ســـیلی بزنیـــد خیلـــی انـــرژی کمتری 
نســـبت به زمانی مصـــرف می کنید که 
بخواهید چند روز بـــا او قهر کنید. قهر 
مانند مواد منفجره اســـت کـــه هر روز 
احتمال انفجارش بیشـــتر می شـــود. 
توصیه من به زوج ها این است که اگر 
به مرحله قهر رسیدند حتماً از مشاوره 
کمک بگیرند. متأسفانه در جامعه ما، 
مفهوم مشـــاوره و راهنمایی گرفتن از 
متخصصان بشـــدت کمرنگ اســـت و 

اصلاً جا نیفتاده است.«
این روانشناس به ایجاد حس گناه در 
فرزندان این خانواده ها اشاره می کند 
و توضیح می دهـــد: »ایـــن والدین به 
فرزنـــدان خود القـــا می کننـــد که اگر 
شما نبودید، ما از هم جدا می شدیم؛ 
به طـــوری کـــه کـــودک از وجـــود خود 
احســـاس گناه می کنـــد، در حالی که 

واقعیت این نیست. این زوج ها بیشتر 
به خاطر حفظ آبرو و زیباسازی ویترین 
خانواده از طلاق خودداری می کنند یا 
براین باورند که جدایـــی آنها تأثیرات 
منفی بر آینده و ازدواج فرزندان شـــان 
خواهد گذاشـــت. برخی هم به خاطر 
مسائل اقتصادی، قید طلاق را می زنند 
مانند زنانی که استقلال مالی ندارند یا 
مردانی که به خاطر پرداخت مهریه از 

جدایی منصرف می شوند.«
او ادامـــه می دهـــد: »بـــه بـــاور اکثـــر 
مردم، نـــگاه مثبتی به زنـــان و مردان 
طلاق گرفتـــه در جامعه وجـــود ندارد. 
بســـیاری از زنان مطلقه بـــر این باورند 
که دیگر نمی توانند با اقوام و دوستان 

خود رفت وآمد کنند.«
تورج شمشیری، روانشناس هم طلاق 
عاطفـــی را وحشـــتناک ترین مرحلـــه 
جدایی می دانـــد: »این نـــوع جدایی 
معمـــولاً بـــا اعتراض های مکـــرر زن و 
شـــوهر نســـبت به رفتارهـــای یکدیگر 
آغاز می شـــود و اغلب بـــا تندمزاجی و 
مشاجرات مکرر همراه است؛ سپس 
به نزاع های جـــدی و آزارهای کلامی یا 
بدنی می انجامد. در نهایت، از مرحله 
نفرت به مرحله بی تفاوتی کامل نسبت 

به یکدیگر می رسند.«
کارشناســـان بنابـــر آمـــار غیررســـمی، 
میزان طلاق عاطفی در کشـــورمان را 
دو برابر آمـــار طلاق رســـمی می دانند 
و به گفته شمشـــیری نداشتن تعامل 
و گفت وگو میان زوج هـــا عامل اصلی 
جدایـــی عاطفـــی اســـت. همچنیـــن 
بررسی ها نشان می دهد که میانگین 
زمان گفت و گو در خانواده های ایرانی 
1۵ دقیقه اســـت که در سال های اخیر 
به دلیل ظهور شبکه های اجتماعی باز 

هم کاهش یافته است.
پیشنهاد رامشت به دســـت اندرکاران 
این است که امکانات مشاوره تخصصی 
رایـــگان بـــرای زوج هایی که مشـــکل 
دارند، فراهم شود. وی بیمارانی را که 
برای ســـرماخوردگی، فوری نزد پزشک 
می روند مثال می زند: »چرا همه به فکر 
نجات جـــان خود هســـتیم، ولی برای 
رهایی از مشـــکلات روحی یا مســـائل 
خانوادگی نزد مشـــاوره یا روانشـــناس 
نمی رویـــم و ایـــن خـــأ جدی اســـت. 
برخـــی زوج ها هـــم وقتی به مشـــاوره 
مراجعه می کنند که به مراحل حادی 
رســـیده اند، ولی بـــاز هم بد نیســـت. 

باتوجـــه بـــه حوادثی کـــه تاکنـــون در 
خ داده، باید یـــک مرکز  ایـــن زمینـــه ر
فوریت هـــای اجتماعی بـــرای مبحث 
خانواده داشته باشیم تا افراد بتوانند 
سریعاً کمک بگیرند و کار به خشونت 

نرسد.«
او بحـــث را به مســـیر ســـخت و گاهی 
چندین ساله برای صدور حکم طلاق 
زوج هـــا می کشـــاند: »مـــا مراجعینی 
داشتیم که 1۲- 1۰ ســـال طول کشید تا 
طلاق بگیرنـــد و این پروســـه ای واقعاً 
دشوار است. البته راحت شدن مسیر 
طلاق هم راهکار مناســـبی نیســـت؛ 
ولـــی شـــاید ابزارهـــای دیگـــری برای 
تصمیم گیـــری در ایـــن زمینـــه تعریف 
کنیم. مثلاً یکـــی از پیشـــنهادهای ما 
به زوج ها قبل از طلاق این اســـت که 
مدتی جدا از هـــم زندگی کننـــد. زیرا 
در این شـــرایط بهتر می توانند تصمیم 

بگیرند.«
بحث های مالـــی و بویـــژه مهریه های 
کلان هم از موانع اصلی طلاق اســـت 
که ایـــن مشـــاور خانـــواده دربـــاره آن 
می گویـــد: »به خاطر فـــرار از پرداخت 
مهریه ها ما حتی شاهد جرم و جنایت 
بوده ایـــم. بنابراین در طـــلاق، بحث 
مالی خیلی جدی اســـت. مشـــکلات 
اقتصادی جامعه هم بـــه نوعی باعث 
شده که بعضی ها از طلاق به عنوان یک 
ابزار اســـتفاده کنند و همـــه این موارد 
باعث می شـــود طلاق دشـــوارتر شود. 
حتی درباره طـــلاق توافقـــی دادگاه ها 
سخت گیری بیشـــتری دارند؛ هرچند 
که باز نســـبت به قبل بهتر شده؛ زیرا 
زوج ها نزد مشاوره می روند. در واقع در 
تمام دنیا طلاق سخت نیست چرا که 
زن و شوهر از لحاظ مایملک و دارایی  
برابرند یعنی اگر کســـی بخواهد طلاق 
ح نیست و هر  بگیرد بحث مهریه مطر
دو باید اموالی که به دســـت آورده اند، 

تقسیم کنند.«
در اصل ازدواج، مراسم عروسی و ثبت 
رسمی آن یک پروژه اجتماعی مشترک 
در جهان اســـت و هدف آن تشـــکیل 
خانواده و تقویت ساختار اجتماعی بر 
پایه هایی مستحکم است. با این حال 
در بســـیاری موارد بخت بـــا زوج ها یار 
نیست و شـــرایط طوری پیش نمی رود 
که »زن با لباس سفید عروسی به خانه 
بخت برود و با لباس سفید آخرت از آن 

خانه بیرون بیاید«.

درباره طلاق عاطفی که آتشی زیر خاکستر است

خشـــــــم پنهـــــــانخشـــــــم پنهـــــــان

وزیر بهداشت با بیان اینکه موضوع جوانی جمعیت یک اولویت ملی 
است و بودجه خوبی برای آن در سال جاری در نظر گرفته شده، به 
ایسنا گفت: »هرچند با شیب منفی رشد جمعیت طی سال های 
گذشته مواجه بودیم، اما به دنبال اقدامات انجام شده، شدت کاهش 
رشد جمعیت طی دو سال گذشته نسبت به قبل از آن کمتر بود. 
دکتر محمدرضا ظفرقندی در حاشیه چهارمین جلسه ستاد مرکزی 
جوانی جمعیت با حضور در جمع خبرنگاران با اشــاره به تشکیل 
چهارمین جلسه ستاد مرکزی جوانی جمعیت؛ درباره کاهش میزان 
خ جمعیت در کشور توضیح داد: »افزایش جمعیت از مسائل و  نر
برنامه های مهم کشور است. شرایط رشد جمعیتی باید به نحوی باشد 
خ جایگزینی در کشور  خ جایگزینی قرار گیریم. نر که در مرحله نر
می بایست ۲.۵ باشد اما با شیب منفی رشد جمعیت طی سال های 
گذشته مواجه بوده ایم. البته به دنبال اقدامات انجام شده، شدت 
کاهش رشد جمعیت طی دو سال گذشته نسبت به سال های گذشته 
کمتر بوده و خوشبختانه شرایط متعادلی را تجربه می کنیم.« او با اشاره 
به طرح های افزایش جمعیت گفت: »طرح های افزایش جمعیت در 
بعد زمانی کوتاه مدت اثرگذار نیست بلکه میان مدت است. موضوع 
جوانی جمعیت یک اولویت ملی است و بودجه خوبی برای این 
موضوع در سال جاری در نظر گرفته شده است. ظفرقندی با اعلام 
خبر رونمایی از سامانه »آمایش امید« در این جلسه، هدف این سامانه 
را افزایش میزان رضایتمندی در لحظه خطیر و حساس زایمان عنوان 
کرد و گفت: »وزارت بهداشت در نظر دارد میزان مشکلات زایمان 

و بیمارستان ها را با استفاده از نظرسنجی از مادران کاهش دهد.«
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